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ÚVODNÍK  

Vážení občané, 

blíží se konec volebního období 2010 – 2014 a jednotlivé obce a jejich představitelé 

začínají hodnotit odvedenou práci za uplynulé čtyřleté volební období ve svých obcích. 

To, co se zastupitelstvu povedlo, ale i to, co se nepovedlo, nechám na posouzení Vám. 

Nebyla to jednoduchá práce, ale věřím, že jsme v mnoha věcech byli úspěšní a přispěli tak 

k rozvoji naší obce.  

Ráda bych, aby nové zastupitelstvo navázalo na to, co se podařilo v předchozích letech 

úspěšně vybudovat, dokončilo započaté projekty a postupně realizovalo naplánované 

úkoly. K tomu má pro dobrý začátek naspořeny finanční prostředky ve výši 958 tis. Kč. 

Zastupitelé obce by měli pracovat jako tým lidí, který chce svojí činností přispět k rozvoji 

obce a spokojenosti občanů. Každý člen zastupitelstva může mít (a často má) na stejnou 

věc jiný názor. Uměním však je najít takové řešení či kompromis, který bude ku prospěchu 

obce jako celku nikoli jednotlivce.  

Za celé Zastupitelstvo obce Dobrčice děkuji především Vám – občanům Dobrčic, za 

podporu, pochopení i slova chvály a uznání pro celé vedení obce. Děkuji za Vaše 

připomínky, náměty a v neposlední řadě i za kritiku, pokud byla konstruktivní a přispěla 

k dobrým rozhodnutím.  Některé věci nešlo realizovat hned na počkání, ale snažili jsme se 

udělat maximum. Děkuji také obecním zaměstnancům, kteří svou práci vykonávali 

svědomitě a nejlépe, jak uměli.  

V neposlední řadě poděkování patří všem spolkům, občanům i jednotlivým 

zastupitelům obce za organizaci a pomoc při pořádání kulturních, společenských 

a sportovních akcí, čímž prezentovali a reprezentovali naši obec Dobrčice. 

za zastupitelstvo starostka obce  
 

 

Z  ČINNOSTI ZASTUPITELSTVA 

Na svém 21. zasedání ze dne 27.5.2014 zastupitelstvo obce: 

 Vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 20. zasedání zastupitelstva obce 

konaného 27.2.2014, zprávu o činnosti zastupitelstva za uplynulé období a provedená 

rozpočtová opatření č. 1,2,3/2014. 

 Schválilo smlouvu o zajištění zpětného odběru a využití odpadů z obalů a Partnerskou 

smlouvu  s MAS – Partnerství Moštěnka o.p.s. . 

 Pověřilo  starostku obce k uzavření a podepsání smlouvy o zajištění zpětného odběru 

a využití odpadů z obalů včetně dodatku č.1. Dále pověřilo  starostku obce k uzavření 

a podepsání Partnerské smlouvy s MAS – Partnerství Moštěnka o.p.s. 

 

Na svém 22. zasedání konaného dne 26.6.2014 zastupitelstvo obce: 

 Vzalo na vědomí kontrolu plnění usnesení z 21. zasedání zastupitelstva obce 

konaného 27.5.2014, provedená rozpočtová opatření č. 4/2014, zápis č. 1/2014 ze 

zasedání Finančního výboru Zastupitelstva obce Dobrčice ze dne 26.3.2014 a Protokol 

o provedení kontroly nahrazující interní audit dle zákona č. 320/2011 Sb., ve znění 

pozdějších předpisů v Obci Dobrčice za rok 2013,  

 Schválilo účetní závěrku roku 2013, zadávací dokumentaci na veřejnou zakázku 

malého rozsahu „Revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka“, schválilo postup při 

zadávacím řízení dle pravidel Závazných pokynů pro žadatele a příjemce podpory 

v OPŽP, schválilo proplacení faktury na vícepráce spojené s vypracováním projektové 
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dokumentace na akci „Revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka“ a aktualizaci 

Pravidel pro zadávání veřejných zakázek malého rozsahu Obcí Dobrčice. 

 Souhlasilo s celoročním hospodařením obce a to bez výhrad 

 Pověřilo starostku obce jmenováním 5-ti členné hodnotící komise k výběru firmy na 

realizaci zakázky malého rozsahu - „Revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka“ 

 

Na svém 23. zasedání konaného dne 5.8.2014 zastupitelstvo obce: 

 Schválilo po projednání Strategický plán rozvoje obce Dobrčice na období 2014 – 

2020, nájemní smlouvu a smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení služebnosti mezi 

Povodím Moravy, s.p. a Obcí Dobrčice, smlouvu o dílo se společností Agromeli s.r.o. 

se sídlem Olomoucká 1177/178, 627 00 Brno, která byla vybrána komisí na realizaci 

projektu - „Revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka“ a schválilo příkazní smlouvu 

na autorský a technický dozor stavby „Revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka“.  

 Neschválilo odprodej obecního pozemku p.č. 362 v k.ú. Dobrčice 

 Pověřilo starostku obce  k podpisu smlouvy o dílo se společností Agromeli s.r.o., 

pověřilo starostku obce k jednání o uzavření smlouvy o zřízení věcného břemene 

k pozemku p.č. 362 v k.ú. Dobrčice  bez odprodeje, uzavření a podepsání 

smlouvy o spolupráci při výběru dodavatele elektrické energie a zemního plynu pro 

obecní úřad a pověřilo starostku obce k podpisu příkazní smlouvy na autorský 

a technický dozor stavby „Revitalizace toku a nivy Dobrčického potoka“. 

 

Dále byly řešeny následující úkoly: 

 V uplynulém období se starostka obce zúčastnila jednání na stavebním úřadě 

a magistrátu v Přerově. Místostarosta obce se zúčastnil dne 29.8.2014 výběrového 

řízení na dodavatelskou firmu kompostérů v Dřevohosticích a dne 8.9.2014 jednání II. 

Sněmu MAS – Partnerství Moštěnka o.p.s. v Kostelci u Holešova.  

 Ve dnech 19. až 21. září byl přistaven kontejner na velký domovní odpad. 

 V měsíci červnu zastupitelstvo vydalo druhé číslo Dobrčických novin, v měsíci září 

schválilo k vydání třetí číslo Dobrčických novin. 

 Dne 27. srpna 2014 proběhlo jednání k předání staveniště Revitalizace toku a nivy 

Dobrčického potoka. Jednání se zúčastnili zastupitelé obce, firma ATELIER FONTES, 

s.r.o. a firma Agromeli spol. s.r.o., která bude projekt realizovat.  

 Dne 28. srpna 2014 proběhlo jednání s firmou PRINS k problematice opravy fasády 

a odstranění vlhkosti na kapličce. Jednání se zúčastnili místostarosta obce Jaroslav 

Chlapečka a zastupitel Marek Ostrčil. 

 Zastupitelstvo obce ve spolupráci se spolky zabezpečilo přípravu a průběh hodů v naší 

obci. Hody se uskutečnily v sobotu 16. srpna 2014 na výletišti “Na Koutech”. 

 Dne 17.9.2014 proběhlo jednání zastupitelů obce s projektantem plánované výstavby 

haly na louce “ KRBEL” ( vlevo před vjezdem do obce ). Zastupitelé si vyžádali 

projektovou dokumentaci k prostudování a následně obeznámení občanů za účelem 

vznesení jejich názorů na realizaci tohoto projektu v naší obci. 

 Dne 19.9.2014 se zúčastnili místostarosta obce Jaroslav Chlapečka a zastupitel Marek 

Ostrčil jednání na oddělení územního plánování na magistrátu v Přerově za účelem  

plánovaného zahájení zpracování nového Územního plánu obce Dobrčice. 

 
 

 



Dobrčické noviny 3/2014 
 

Strana 4 z 32 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

Ke dni 30. září 2014 má obec celkem 228 obyvatel: 
114 mužů a 114 žen, z toho je 41 dětí do 15 let: 20 chlapců a 21 děvčat. 

Od vydání posledního čísla novin se odstěhovali dva občané. 

Dne 29. září 2014 zemřel ve věku 71 let náš spoluobčan Ladislav Rozehnal. 

Celé jeho rodině vyjadřujeme naši nejhlubší soustrast. 

  
 

Zastupitelstvo obce v tomto roce pogratulovalo našim jubilantům: 

    
Na zářijovém posezení klubu seniorů místostarosta obce Jaroslav Chlapečka, zastupitel 

Marek Ostrčil a vedení klubu pogratulovali paní Márii Mlčákové k jejím sedmdesátinám. 

Ještě jednou gratulujeme a přejeme hodně zdraví. 
 

 

INFORMACE A ZAJÍMAVOS TI 

 V sobotu dne 4. října 2014 proběhne sběr nebezpečného odpadu. Svozové vozidlo 

bude přistaveno od 12:15 do 12:40 hod před hospodou „NA TVRZI“. Podrobnosti 

o sváženém nebezpečném odpadu najdete v letáčku, který jste obdrželi do poštovních 

schránek. 

 V uplynulém měsíci prováděli v naší obci zaměstnanci katastrálního úřadu Přerov 

zaměřování katastru území Dobrčice za účelem digitalizace katastru naší obce. 

Digitalizace katastru by měla být hotova nejpozději v příštím roce (okolní obce jako 

Horní Moštěnice a Stará Ves již mají svůj katastr digitalizován).  
 
 

HÁJEK ZA VČELÍNEM 

V měsíci srpnu byla již podruhé v tomto roce 

vysečena tráva v hájku za Včelínem. Pokud někteří 

z vás kolem něj chodíte na procházky, jistě jste si 

všimli, že se ujalo asi 80 % vysazených stromů. 

Trochu jsme se obávali, že letošní suché jaro způsobí 

mnohem větší úhyn nově vysazených stromů, ale 

nakonec nám počasí přálo, jak se zdá, tak naše obavy 

byly zbytečné. Letní deště a současné podzimní 

přeháňky zajistily, že stromky jsou docela vitální.  

Pokud jste se šli podívat až k oplocence hájku, tak 
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jste si jistě všimli, že listy mladých javorů jsou pokryty černými asfaltovými skvrnami. 

Tato skvrnitost listů je způsobena houbovou chorobou javorů a zapříčiňuje ji cizopasná 

houba svraštělka javorová (Rhytisma acerinum), toto houbové onemocnění je známé také 

pod názvy čerň javorová nebo černovka javorová. Tato houba se v Evropě vyskytuje 

zejména na javoru mléč a javoru klen. Celkově jde o neškodné onemocnění, které 

způsobuje stromům hlavně kosmetickou vadu. Z ekologického hlediska výskyt tohoto 

onemocnění velký význam nemá. Svraštělka javorová je bioindikátor čistoty ovzduší – 

napadá totiž jen javory v oblastech s čistým ovzduším. 
 

 

VELKOOBJEMOVÝ ODPAD 

Od 19. do 22. září byl u hostince NA TVRZI přistaven občanům kontejner na 

velkoobjemový odpad. Opětovně došlo k případům, kdy do kontejneru byl vkládán odpad, 

který do něj nepatří – stavební odpad nebo staré elektrospotřebiče (ledničky, rádia, lampy, 

…). Důrazně žádáme občany, aby si příště pozorně přečetli, co do kontejneru patří (vše je 

vždy uvedeno na letáku ve vývěsce).  

Velkoobjemový i nebezpečný odpad je vyvážen dvakrát do roka a je třeba zajistit 

jejich rozlišení. 
 
 

VÝMĚNA SLOUPŮ A ELEKTRICKÉHO VEDENÍ VYSOKÉHO NAPĚTÍ 

 

 
V úterý 2. a 9. září 2014 byla obec v průběhu dne bez dodávky elektrického proudu 

v důsledku výměny vodičů a sloupů elektrického vedení vysokého napětí na trase Horní 

Moštěnice – Dobrčice – Přestavlky. Podle sdělení pracovníků firmy SIGNALBAU, kteří 

rekonstrukci vedení vysokého napětí prováděli, bude výměna dále pokračovat, až po obec 

Žalkovice, to již ale dodávka elektrické energie pro naši obec nebude omezena.   
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 OBEC PŘESTAVLKY OSLAVILA 750 LET OD PRVNÍ PÍSEMNÉ ZMÍNKY O OBCI 

      
Erb pánů Říkovských z Dobrčic z roku 1364 Současný znak obce Přestavlky 

 

Sousední obec oslavila dne 29. srpna 2014 sedmisté padesáté výročí od první písemné 

zmínky o obci Přestavlky. Místostarosta obce Martin Koláček ve svém uvítacím proslovu 

uvedl, že o vzniku obce existují písemné doklady  již z roku 1264, kdy přerovský purkrabí 

věnoval polovinu Přestavlk vizovickému klášteru, kdežto druhou polovinu vlastnili 

vladykové rodu, jenž se psali “z Přestavlk”. Tito vladykové však již v roce 1347 převedli 

svůj přestavlcký statek na vladyku Jakuba z Dobrčic. V té době byla v Přestavlkách zřejmě 

zbudována tvrz, i když první bezpečná zmínka o ní je až z roku 1531, kdy ji vlastnil Vít 

Říkovský z Dobrčic. Tvrz v obci byla za třicetileté války zničena. Roku 1676 je již 

uváděna jako pustá a to je také poslední zpráva o ní. Dnes můžeme v obci zhlédnout pouze 

terénní profil po této tvrzi.  
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Oslavy začaly dopoledne mší svatou v zámecké kapli a položením květin k pomníku 

padlých. Odpolední část již probíhala v zámeckém parku. Po proslovu místostarosty 

vystoupil krojovaný soubor Hanák, následovala ukázka práce a techniky hasičů, 

v prostorách zasedací síně obecního úřadu byla instalována výstava dokumentů, kronik 

a fotografií. Oslavy byly ukončeny taneční zábavou.  

V současné době mají Přestavlky 260 obyvatel, nachází se zde zámek s kaplí 

a zahradou, žel vinou současného majitele značně chátrající. S obcí jsme společní vlastníci 

Přestavlckého lesa, v rámci hasičských soutěží v regionu naši hasiči pravidelně soutěží 

s přestavlckou jednotkou SDH, společný máme i myslivecký spolek a honební společnost. 

Obci přejeme u příležitosti tohoto významného výročí do dalších roků hodně úspěchů 

za zastupitelstvo obce Jaroslav Chlapečka 
 

 

PADESÁTÉ VÝROČÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY HORNÍ MOŠTĚNICE 
V sobotu 6. září 2014 si Základní škola v Horní Moštěnici připomněla 50. výročí 

svého otevření. U příležitosti výročí se konal Den otevřených dveří, při kterém si mohli 

návštěvníci prohlédnout nejen prostory tříd, ale i jídelnu, tělocvičnu a mateřskou školu, 

která dnes již patří ke škole.  

Slavnostní otevření patnáctitřídní nové školy v Horní Moštěnici se konalo v neděli 

30. dubna 1964, ale oslavy začaly již v sobotu slavnostní schůzí MNV. Od toho okamžiku 

školu absolvovalo neuvěřitelných 2074 žáků a na jejich vzdělání se podílelo, nebo ještě 

podílí celkově 141 pedagogů. Oproti škole z roku 1964 je dnešní ZŠ v Horní Moštěnici 

pochopitelně v mnohém jiná, ale mnohé zůstalo stejné až dodnes. Ke třem pavilonům se 

v roce 1985 přistavěl pavilon tělocvičny a později i jídelna. Dnes škola prochází 

postupnou modernizací. 

Popřejme Základní škole a Mateřské škole Horní Moštěnice do další padesátky co 

nejvíce pilných žáků, plno kvalitních pedagogů a pochopitelně i dostatek finančních 

prostředků, protože vždy je co vylepšovat. 

V rámci výročí ZŠ Horní Moštěnice obec Dobrčice dostala brožuru k historii školy se 

vzpomínkami učitelů. Dále jsme získali jmenný seznam všech absolventů a pedagogů 

školy za uplynulých 50 let. Vše je k nahlédnutí v dobrčické knihovně. 

za zastupitelstvo obce Marek Ostrčil 
 

 

NEJNOVĚJŠÍ INFORMACE O REALIZACI PROJEKTU “REVITALIZACE TOKU A 

NIVY DOBRČICKÉHO POTOKU” 

V měsíci červenci proběhlo výběrové řízení na dodavatele stavby Revitalizace toku 

a nivy Dobrčického potoka. Do výběrového řízení se přihlásilo 5 firem, přičemž 4 podaly 

platné nabídky bez vážných nedostatků. Nejvyšší nabízená cena byla 2.290.292,- Kč 

a nejnižší nabídka, kterou předložila společnost Agromeli s.r.o. z Brna, byla 2.079.695,- 

Kč (ceny vč. DPH). Námitky proti výběru nebyly vzneseny a se společností byla 

podepsána Smlouva o dílo, kterou před podpisem schválilo Zastupitelstvo obce Dobrčice. 

Do výběrové komise byli jmenováni: Karel Ostrčilík, Petra Rozkošná, Marek Ostrčil, 

Tomáš Havlíček a Šárka Kopřivová (poslední dva jmenovaní členové komise jsou zástupci 

projekční kanceláře Atelier Fontes s.r.o.). 

V srpnu byly odeslány na Operační fond životního prostředí všechny požadované 

dokumenty, zejména smlouvy o dílo, výběrová řízení a doklady prokazující dodržení 

zákona o veřejných zakázkách. V srpnu také proběhlo jednání se zástupci zhotovitele 

stavby. Bylo dohodnuto, že s ohledem na to, že ještě obec Dobrčice nemá podepsanou 
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smlouvu s fondem o poskytnutí dotace, bude stavba zahájena až po jejím podpisu, 

nejpozději počátkem roku 2015 – v období mrazů budou na staveništi vhodné terénní 

podmínky. Zároveň proběhlo předání potřebných materiálů a dokladů zhotoviteli. 

Končící zastupitelstvo obce Dobrčice předává projekt budoucímu zastupitelstvu ve 

fázi, že by již nic nemělo bránit úspěšné realizaci projektu se 100% dotací ze strany 

poskytovatele dotace, ale i tak bude nutné vyvinout mnoho úsilí, aby všechny práce byly 

ukončeny včas a dílo bylo řádně proplaceno fondem. 

za zastupitelstvo obce Marek Ostrčil 
 
 

KOMUNÁLNÍ VOLBY V  NAŠÍ OBCI  

Prezident republiky vyhlásil svým rozhodnutím publikovaným ve Sbírce zákonů pod 

č. 112/2014 Sb. volby do zastupitelstev obcí, které se uskuteční ve dnech 10. a 11. října 

2014. 

V naši obci je vytvořen jeden volební okrsek, volební místnost se nachází v sále 

obecního úřadu, je otevřena v pátek 10. října 2014 od 14:00 hod do 22:00 hod a v sobotu 

11. října 2014 od 8:00 hod do 14:00 hod. Voliči, kteří nemohou ze závažných důvodů 

odvolit ve volební místnosti, mohou být navštíveni dvěma členy volební komise 

s přenosnou volební schránkou. Požadavek stačí oznámit na obecní úřad. 

Volební lístky vám budou doručeny nejpozději do 7. října 2014, zde naleznete 

i podrobné pokyny o možnostech úprav volebních lístků a volbě kandidátů. 

Pro vaši informaci uvádíme, že v následujícím volebním období bude zastupitelstvo 

obce sedmičlenné. O práci v zastupitelstvu obce se v následujících čtyřech letech ucházejí 

kandidáti na dvou kandidátkách: č. 1. sdružení nezávislých kandidátů „Za lepší časy“ 

a č. 2. sdružení nezávislých kandidátů „Za rozvoj Dobrčic“. O průběžných výsledcích 

voleb budete informováni obvyklým způsobem, tj. obecním rozhlasem a na úřední desce 

obecního úřadu. 

Ve stejné dny proběhnou společně s komunálními volbami i volby do senátu. 

V naší obci jsou zaregistrovány dvě kandidátky: 

 

Č. 1. sdružení nezávislých kandidátů „Za lepší časy“ 

1. CHLAPEČKA Jaroslav, věk: 61 let, vojenský důchodce 

2. ZBOŘIL Roman, věk: 49 let, v současné době nezaměstnán 

3. MOZOLOVÁ Hana, věk: 39 let, expedient 

4. STOKLÁSKOVÁ Zdeňka, věk: 42 let, provozní 

5. OSTRČILÍK Karel, věk: 68 let, důchodce 

6. SMOLKA Vítězslav, věk: 57 let, stolař 

7. KONEČNÝ Zdeněk, věk: 60 let, řidič autobusu 

Č. 2. sdružení nezávislých kandidátů „Za rozvoj Dobrčic“ 

1. Ing. OSTRČIL Marek, věk: 28 let, výzkumný pracovník 

2. Ing. ROZKOŠNÁ Petra, věk: 34 let, hlavní účetní 

3. Bc.  FRANKEOVÁ Šárka, věk: 39 let, OSVČ 

4. NAVAŘÍK Petr, věk: 51 let, včelař 

5. Ing. KOZMON Dušan, věk: 40 let, produktový inženýr 

6. GUZIKOVÁ Marie, věk: 59 let, důchodce 

7. PETŘÍK Zbyněk, věk: 43 let, strojník 

 

Všichni kandidáti jsou bez politické příslušnosti. 
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NOVODOBÁ HISTORIE DOBRČIC X. (OD ROKU 1900)   

… pokračování novodobé historie naší obce rok 1975     

Obec Dobrčice řídí v roce 1975 jedenáctičlenný Místní národní výbor a pětičlenná 

rada MNV. 8. ledna 1975 pořádal ČČK výroční členskou schůzi s přednáškou o cévních 

chorobách – přednášel MUDr. Josef Horák. V lednu pořádali ples hasiči a v únoru strana 

socialistická. Oba plesy se vydařily. 21. ledna se koná veřejná schůze MNV, NF a KSČ. 

Na programu je plánované sloučení MNV pod Horní Moštěnici. 22. února probíhá prodej 

školních lavic a skříní z místní školy občanům. V březnu byla položena v kapli nová 

dlažba, postavena kovová konstrukce na vývěsní skříňky u zastávky a v pohostinství 

proběhla veřejná oslava MDŽ. 6. dubna zasáhla okres Přerov silná vichřice, která potrhala 

elektrické vedení mezi Moštěnicí, Vlkošem a Říkovicemi. Dobrčice byly víc jak týden 

přes den bez dodávky elektřiny. Začátkem května byla zalíčena kaple a dokončeno 

oplechování střechy. 8. května proběhl lampiónový průvod u příležitosti 30. výročí 

osvobození. Po projevech u pomníku na točně pokračovala oslava v hostinci s přednáškou, 

kterou provedl ing. Skřípka. 17. května proběhla veřejná brigáda na stavbě mostku přes 

potok za Trchalovým. Předtím se zde chodilo přes vodu po kamenech. 31. května proběhla 

oslava dne dětí s fotbalovým zápasem na hřišti a večer táborákem u rybníka. 5. července 

byla zahájena stavba garáže pro hasičské auto. 25. července byla zahájena hlavní část 

přestavby místní školy na kulturní dům bouráním stropů bývalé ložnice a obýváku 

a podřezáním budovy od silnice. 2. srpna pořádali hasiči a svazáci společenský večer 

u rybníka s táborákem. 9. srpna byla zahájena oprava střechy na škole a proběhla další 

brigáda na stavbě mostku přes potok za Trchalovým. V pátek 17. října zasedá MV NF. 

Jedná se o přípravě sloučení MNV pod MNV v Horní Moštěnici. Je usneseno navštívit 

každého občana a dát mu k podpisu vyjádření, zda je pro sloučení. Podpisová akce probíhá 

v neděli, 19. října. Pro spojení se vyjádřilo 160 

občanů, proti 9, dva občané se zdrželi, jeden 

v nemocnici a jeden na základní vojenské 

službě. Veřejná schůze MNV se konala 

24. října, zde byl občanům sdělen výsledek 

hlasování. 1. listopadu proběhl hon na bažanty, 

bylo střeleno 168 kohoutů a jedna slepice. Po 

celý rok se každou druhou středu promítalo kino 

v provizorních prostorách školy. V neděli 28. 

prosince proběhlo v sále sokolovny v Beňově 

ustavující plenární zasedání jednoho společného 

MNV v Horní Moštěnici pro obce 

H. Moštěnice, Beňov, Dobrčice, Říkovice, 

Přestavlky a Stará Ves. Plénum MNV čítalo 

celkem 97 poslanců. Za Dobrčice to byli: Bernát 

Kristián, Hošák Miloslav, Hradil Josef, 

Chaloupka Miroslav, Jiříček Zdeněk, Mlčák 

Arnošt, Netopil Antonín, Ostrčilík František, 

Ostrčilík Ignác a Špíšek Zdeněk st. Od této 

chvíle prakticky přestalo existovat MNV 

v Dobrčicích. Řízení všech integrovaných obcí 

tak převzal MNV střediskové obce – Horní Moštěnice. V Dobrčicích napříště fungoval 

pouze Občanský výbor, který měl velmi omezené pravomoci, v podstatě žádné. Počasí 

v roce 1975 bylo průměrné a bez významných událostí. Po teplém lednu následoval 

Kaplička po opravě v roce 1975. 

V pozadí budova školy před 

rekonstrukcí na kulturní dům. V r. 

1975 se zde každou druhou středu 

promítalo kino. 
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chladný únor, sněhu bylo ale málo. Jaro bylo poměrně teplé, léto průměrné, září teplé 

a suché, říjen deštivý, začátek zimy spíše teplý. V tomto roce zemřeli naši spoluobčané: 

29. ledna Hermína Bradová ve stáří 74 let, 30. ledna Hedvika Chaloupková ve stáří 74 let, 

4. dubna Aloisie Hrubá ve stáří 84 let, 9. dubna Jaroslav Dokoupil ve stáří 55 let 

a 27. května Josef Uherek, dlouholetý starosta obce, ve stáří 83 let. Tolik ze vzpomínek 

roku 1975.   

… pokračování v příštím čísle 

Roman Zbořil 
   
 

DLOUHODOBÁ  HISTORIE DOBRČIC  

… pokračování dlouhodobé historie naší obce, tentokrát o tkalcovství i u nás 

Tkalcovstvím se v českých zemích zabývali většinou muži, zatímco ženy vykonávaly 

jen pomocné práce jako předení a vyšívání. Na venkově i přípravám nití a tkaním hlavně 

v zimě, kdy nebyla práce na poli. Dcery tkalců šily a vyšívaly povlaky a ručníky do vlastní 

výbavy a jako vdané šily a spravovaly domácí oděv celé rodině. Základními materiály 

k výrobě lidového textilu byly len, konopí, vlna a od 19. století i bavlna. Plátna, 

valchované, vlněné a polovlněné látky zůstávaly většinou v přírodních barvách. 

Vzorovými textiliemi byl kanafas černobílý a modrobílý. Konopí a lněné plátno se tkalo 

na celém území Čech, Moravy a Slezska. Oděvem venkovanů byly doma ušité jednoduché 

haleny z nebarveného plátna. Před deštěm a zimou se schovávali do plášťů, kusů látky, 

který přehodili přes hlavu a ramena. Hrubé druhy plátna sloužily jako pytle a plachty. 

Jednobarevná plátna střední kvality se používala jako součásti mužského pracovního 

oděvu (košile, kalhoty, vesty) a ženské všední košile, sukně, zástěry, dále na prostěradla, 

ubrusy i potahy slamníků. Tenká plátna byla materiálem k šití svátečních oděvů. Vlněné 

tkaniny se dělily na valchované a nevalchované. Z valchovaných tkanin (šerka, mezulán) 

se šily na celém území Moravy především sukně. Druhou skupinu vlněných látek 

představují valchovaná sukna, většinou jednobarevná a používala se k šití mužského 

oděvu. Zhotovovaly se z něj i haleny a kalhoty, v některých oblastech i prostá obuv 

a koňské houně. Tkalcovství a předení se v mnoha oblastech i u nás v obci stávalo jednou 

z možností skromné obživy. Lidé museli pracovat od časného rána do pozdní noci. Většina 

z nich byli domkaři a chalupníci, vlastnící kousek pole svého nebo propachtovaného. Mezi 

některé tkané látky patřil  

BARCHET: což byla tlustá látka z bavlny nebo lnu.  

MEZULÁN: byla silná látka z ovčí vlny, konopné nebo lněné příze. 

CAJK (ATLAS): byla bavlněná látka 

KARTIS (KARTOUN): byla hladká plátnovitá bavlněná tkanina potištěná vzory. 

Vesničtí tkalci, pokud chtěli být tkalcovskými mistry, dělali mistrovské zkoušky, 

většinou v Přerově. Museli zhotovit 30 loktů lněného plátna o šířce ¾ loktu, 16 loktů 

tuplovaného mezulánu o šířce ¾ loktu. Tkaní mistrovského kusu trvalo i ¼ roku. 

Zhotovené dílo posuzovali starší mistři a žadatelé za poplatek obdrželi list o vyučení. 

Učební doba trvala 3 roky. Mistrem se mohl stát pouze ten, který byl katolíkem, zůstal 

5 let svobodným v tovaryšském stavu, z kterých nejméně 2 roky vandroval. Mistrův syn 

byl na tom lépe, u něho se vyžadovaly jen 4 roky tovaryšského stavu, z nichž 1 rok musel 

vandrovat. Cizí tovaryš se mohl stát mistrem sňatkem s mistrovou dcerou.  

U nás v Dobrčicích byly dobré podmínky pro tkalcovství. Chovaly se zde ovce 

v hojném počtu, byly zde rozsáhlé louky jak pro pastvu, tak i pro potřeby tkalců k sušení 

a máčení konopí. Potok, který dříve byl daleko více vodnatější než dnes. Voda byla 
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potřeba k valchování a barvení. Mistři tkalci nesměli své zboží nabízet po domech, což se 

nedodržovalo, protože se prodávalo známým sedlákům doma i v okolí. Ostatní zboží se 

prodávalo na jarmacích v Přerově, Holešově nebo Dřevohosticích. Také erár byl stálým 

zákazníkem.  

V roce 1767 byli v Dobrčicích tito tkalci: Ludva Bartoloměj č. d. 11, Rippel Jan č. d. 

8, Lukáš Antonín č. d. 18, Nesňal Florián č. d. 12, Kočiřík Tomáš č. d. 10 a Kopřiva Jan 

č. d. 14. 

V roce 1781 bylo tkalců více a to: Skácel Martin č. d. 18, Rippel Jan č. d. 19, Tesárek 

Josef č. d.33, Kotas Bartoloměj č. d. 11, Rippel Jan č. d. 20, Rippel Pavel č. d. 8, Doležel 

Martin č. d. 32, Kopřiva Jan č. d. 14, Kočiřík Tomáš č. d. 10, Martilík František č. d. 13, 

Nesňal Václav č. d. 12, Lukáš Antonín č. d. 18. 

(Poznámka: 1 loket byl skoro 60 cm.)                                                       

… pokračování v příštím čísle 

Antonín Netopil 
 

 

1.  SVĚTOVÁ VÁLKA   

… pokračování vzpomínek na 100. výročí propuknutí 1. světové války 

Jedním z účastníků bojů v 1. sv. válce byl 

i místní občan p. František Ostrčil, nar. 11. září 

1892 v Dobrčicích č.p. 16. Narukoval dne 

2. srpna 1914 k dragounskému pluku č. 12, 

čtvrté švadroně rakousko-uherské armády, kde 

bojoval až do 18. června 1916, kdy padl do 

Ruského zajetí. Po vzniku československých 

legií byl dislokován k 6. střeleckému 

hanáckému pluku jako jízdní rozvědčík. 

Zúčastnil se významných bojů např. 

nedaleko Bachmače u Česnokovky a jiných 

dalších. Po Velké říjnové socialistické revoluci 

v Rusku (1917) se československé legie staly 

nepřáteli nově zřízeného režimu v čele s V. I. 

Leninem a Trockým. Legionáři se tak museli 

složitě probojovat celou Sibiří, kolem Bajkalu 

až do Vladivostoku. Tam se nalodili na 

mezinárodní flotilu, která je dopravila přes 

Hong-Kong, Singapore, Port-Saidu až do 

italského Terstu. Odtud pak cestovali do 

vysněného domova, kam dorazili až v roce 

1920, což bylo 2 roky po skončení 1. sv. války. 

Osudy 6. střeleckého hanáckého pluku jsou 

ve zkratce popsány v Albu jejich bývalých 

příslušníků a zakladatelů, které máme 

k dispozici. Album dále obsahuje fotografie 

legionářů. 

Krátký úryvek z Alba: 

„A již v mohutném toku našeho 

legionářského příběhu budou se rozvíjet obrazy 
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velikých památných dnů obrozeného čsl. člověka, v nichž 6. čsl. střelecký pluk Hanácký 

psal v daleké cizině tvrdým a neúhledným, avšak jasným a nesmazatelným písmem 

bojových činů svůj úsek novodobých dějin čsl. národa.“ 

 

V textu obrázek bojového praporu 6. hanáckého pluku československých legií v Rusku 

a fotografie Františka Ostrčila z roku 1917 jako člena 6. hanáckého pluku čsl. legií. 

 

 
Pohlednice z přístavu Singapore, kde se čsl. legionáři naloďovali na mezinárodní flotilu. 

 

 
Fotografie padlých čsl. legionářů z roku 1918 po boji u Usurijska. 

…pokračovaní příště 

Vítězslav Smolka 
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VÝZNAMNÉ POVODNĚ NA POTOKU V DOBRČICÍCH A  JEJICH 

PŘÍČINY  
Rozvodnice našeho potoka není příliš velká, proto jsou zde vyloučeny povodně při 

dlouhodobějších trvalých deštích, jaké byly v r. 1997 nebo v  r. 2002 na velkých řekách. 

Povodňové situace tak mohou způsobit jedině přívalové srážky při místních bouřkách. 

Poslední dobou se objevily názory o zásadním vlivu změn v okolní krajině na povodňové 

situace. Zkusme se za povodněmi ohlédnout. Dobrčický potok má rozvodnici o třech 

hlavních spádových oblastech. Jedná se o pozemky v oblasti polní cesty k Beňovu a nad 

rybníkem, dále je to oblast ke Karlovicím nazývaná jako Krnova a konečně oblast lesa 

spolu s pozemky od staroveské vodárny směrem k lesu. K situacím, kdy dojde k rozlivu 

několik metrů od břehů na některých exponovaných místech, se vyjadřovat nebudu, 

protože k nim dochází poměrně pravidelně. Podíváme se pouze na situace, kdy došlo 

k zásadnímu rozvodnění a případně škodám na majetku. K takovým stavům došlo 

20. května 1924, 15. července 1927, 5. srpna 1964 a 22. května 2010. Za zmínku stojí ještě 

noční bouřka dne 13. července 1974, která způsobila obrovský nános bahna do části 

vesnice, na samotném potoku 

však k nijak vážnému stavu 

nedošlo.  

Ze čtyř zmíněných povodní 

byla nejslabší ta z května 2010. 

Ta je však nejlépe zmapována. 

Zastavme se u ní. Počasí na jaře 

2010 bylo celkově velmi 

neobvyklé. Převládala 

dlouhodobě cyklóna nad 

východní Evropou, která k nám 

přinášela nezvykle od východu 

vydatné srážky. V květnu bylo 

zaznamenáno 25 dní se srážkami, 

od 1. května až do zmíněné 

situace 22. května spadlo 

v Dobrčicích 215 mm srážek, 

takže půdní profil byl zcela 

nasycen. V kritický den, 

22. května, dávala tušit 

přítomnost oblaků typu Cu a Ac 

castellanus na obloze už 

v časných ranních hodinách, že 

zvrstvení je silně instabilní a pro 

bouřkovou činnost jako stvořené.  

Kolem osmé hodiny ráno prošla 

jihovýchodním směrem první bouřka, která Dobrčice zasáhla jen okrajem (2mm srážek). 

V té době byla celá severovýchodní část Moravy pokryta četnými bouřkami, které 

postupovaly k jihozápadu. Kolem desáté hodiny dopoledne postoupila jedna až 

k Dobrčicím. Spadlo v ní 25 mm srážek, což není úhrn pro bouřku nijak neobvyklý. Silná 

blesková aktivita JJV směrem svědčila o tom, že tam je bouřka daleko silnější, a to 

v oblasti Stará Ves a Kostelec u Holešova. To potvrzují následné škody. Ve Staré Vsi 

příval bahna zatopil mnohé cesty a pronikl dokonce až do prostor hostince u Janovčíků, 

Cesta z Dobrčic do Beňova po bouřce v noci 

13.7.1974. Na snímku p. Zdeňek Špíšek odstraňuje 

blesky zlomené stromy na cestě. Na snímku dále 

Roman Zbořil a po jeho pravici Martin Michálek. 
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blesk zapálil dům pana Petra Zakopala. V Kostelci byl sportovní areál zaplaven téměř půl 

metru vysokou vrstvou bahna. V Dobrčicích začala voda v potoku rychle stoupat po 

11. hodině. Situaci jsme sledovali na mostku u Ostrčilového. Kolem 11:30 nastala 

zdánlivá kulminace, ale v 11:45 začala hladina prudce stoupat a došlo k rozlivu vody. Za 

vesnicí voda tekla už prakticky po celé šířce pole Chmelínek až k silnici a přes 

Podkřížovou se voda hrnula k H. Moštěnici, kde vytvořila na dlouhou dobu obrovskou 

lagunu. Je zřejmé, že první nápor vody z Koutů a Krnov potok celkem ustál, poněkud 

opožděná vlna od Staré Vsi již způsobila povodňový stav. Je nepochybné, že úhrn srážek 

v této lokalitě byl daleko vyšší, než zmíněných 25 mm v Dobrčicích. To nepřímo 

potvrzuje i snímek družice Meteosat 8, který zaznamenal tzv. „přestřelující vrchol“ 

v oblačnosti v této oblasti a současně měření radaru, který v čase 11:00 udával maximální 

hodnoty odrazivosti (100dB) jihovýchodně od Přerova. Prakticky se při těchto 

odrazivostech jedná o bouřku s krupobitím a okamžitou intenzitou srážek nad 100 mm/h.  

Podle pamětníků ani při povodni 5. srpna 1962 v samotných Dobrčicích příliš 

nepršelo, bouřka byla pravděpodobně nad lesem a na Krnovech. Voda tehdy odnesla dům 

pana Dokoupila (pastýrňu – stávala na dnešní zahradě pod OÚ) a způsobila škody 

v drůbežárně a na polích za vesnicí. Je dochován filmový záznam, i když špatné kvality. 

Povodeň ze dne 20. května 1924 byla o to dramatičtější, že se udály dvě události 

během jednoho dne. Nejprve při odpolední bouřce postihlo obec půlhodinové krupobití, 

kdy kroupy o velikosti rajčat zničily střechy v celé západní polovině obce. O několik 

hodin později se utvořila silná bouře na Krnovech, přes půl metru vody se hrnulo po celé 

šířce Koutů do vesnice, kde byly vyvráceny ploty a zničeny zahrady. Tak aspoň vypovídá 

zápis kroniky, pamětníci již mezi námi nejsou.  

Povodeň z 15. července 1927 byla zřejmě nejsilnější ze všech zmíněných. Zajímavostí 

je, že stejně jako v r. 1924 se i tentokrát sešly dvě události v jeden den. Odpoledne se 

přihnala bouřka od Bochoře. Byla provázena silnou bleskovou aktivitou (kronika uvádí 

doslova: „hrom bil do lesa, polí a hromosvodů tak, že sluch přecházel“) a krupobitím. 

Kroupy zničily úrodu na polích mezi Dobrčicemi a Moštěnicí a kolem silnice na Beňov. 

V noci se pak znovu snesla silná bouře s krupobitím. Voda se valila přes celou zahradu až 

ke škole, ze stájí museli občané vynést prasata a býci stáli po krk ve vodě. Zeď chlévů 

nevydržela a vyvrátila se do školní zahrady. Kůlnu na dříví a koňský vůz pana Sedlačíka 

voda odnesla.  

Po povodni v roce 2010 se začalo opět dost hlasitě mluvit o dopadech změny krajiny 

na vznik povodní na potoku. Významným zásahem bylo poslední velké spojování 

pozemků JZD Haná Horní Moštěnice v letech 1972 – 1975. Likvidace polních cest na 

svažitých pozemcích Beňovská, Pětičtvrtní a Vrtlová, likvidace březového hájku 

a narovnání koryta potoka na Koutech, rozhodně šťastným rozhodnutím nebylo. Navíc, 

pokud se tyto pozemky, zbaveny přirozených zádržných systémů, osely řepou či kukuřicí, 

bylo dílo zkázy násobeno. Nesmíme ale zapomínat v tomto ohledu na funkci lesa. Vzrostlý 

listnatý les dokáže zadržet v korunách celých 5 mm srážek. K tomu ještě přičtěme 

„zpomalovací“ efekt a absorpční schopnost lesní půdy. To znamená, že v době, kdy z polí 

a polních cest nám voda již odtéká do potoka, les tuto vodu ještě zadržuje. Bohužel, 

současný systém těžby na hranici drancování zavinil, že les v této chvíli připomíná 

pahorkatinu a někde doslova tankodrom. Podobný dopad má i narovnání potoka kolem 

lesa na Koutech. Původní meandrovité koryto přes louky jednak částečně zpozdilo 

přívalovou vlnu a jednak se část vody rozlila po loukách prakticky neškodně. Vyhloubený 

a narovnaný tok spíše proud urychluje. Navíc tyto zásahy, vedené snahou získat další 

metry orné půdy, byly rozhodně kontraproduktivní. Způsobily leda postupný odnos stovek 
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kubíků nejlepší ornice z těchto míst, která skončila v místním rybníku nebo byla odnesena 

nenávratně pryč. Úrody čehokoliv v těchto místech jsou silně podprůměrné. Naštěstí je 

v posledních letech patrná snaha o nápravu některých z těchto zásahů. Všechny tyto 

zmíněné zásahy člověka rozhodně mají vliv hlavně na erozi půdy, zanášení rybníka a taky 

na menší a středně velké průtokové stavy na potoku. Přesto jsem přesvědčen, že takové 

povodně, jaké se vyskytly v letech 1924, 1927, 1962 a 2010, příliš neovlivnily a jejich 

primární příčinou byly silné bouřky s extrémní okamžitou intenzitou srážek v některé ze 

spádových oblastí rozvodnice potoka, umocněné předchozím nasycením půdního profilu. 

To potvrzuje skutečnost, že při povodni 2010 předcházela celá nepřetržitá řada dnů 

nadprůměrných srážek a v letech 1924 a 1927 se zase již několik hodin před samotnou 

bouřkou způsobující povodeň vyskytly silné bouřky v oblasti Dobrčic. Navíc ve dvacátých 

letech nemůže být o zásazích do přírody ani řeč, hospodaření bylo tehdy přímo příkladné. 

Nezbývá, než se smířit s tím, že minimálně jednou za několik desetiletí se vyskytne 

v povodí potoka tak intenzivní bouřka, která způsobí povodeň jako v uvedených letech, 

a to bez ohledu na činnost člověka v přírodě. 

Roman Zbořil 

    
Fotografie z povodní v roce 2010. Levá: Pohled z mostu na vodu protékající zatrubněným 

korytem potoka. Pravá: Rozliv potoka u lávky pod zahradou paní Trchalové. (Foto 

Stanislava Ostrčilová) 
 

 

DOBRČICE V OBJEKTIVEC H DOBOVÝCH FOTOAPARÁ TŮ  

Fotografie do dnešní rubriky poskytla paní E. Krafková 

 
Občané Dobrčic vítají v roce 1946 státní delegaci pravděpodobně u příležitosti prvního 

výročí ukončení druhé světové války. 
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Slavnost strany Národně socialistické asi v roce 1946. Při těchto oslavách se občané 

Dobrčic shromáždili před obcí u Roubíčkových, po proslovu předsedy Národně 

socialistické strany se vydal průvod přes obec za doprovodu hudby k rybníku Na Koutech, 

kde slavnost pokračovala taneční veselicí.(Za vadou na fotografii můžete vidět již 

neexistující dům Zapletalových a nalevo vedle něho dům Michálkových před jeho 

přestavbou). 

 

 
Na dobové fotografii pořízené Na Koutech u příležitosti dožínek v roce 1946 jsou zleva: 

Svata Ostrčilová, Miroslav Šmíd, František Vaněk, Drahoslav Škubala – ze Staré Vsi, 

Karel Voltner, Josef Číhal a Vlasta Balášová. Sedící zleva:František Němec a Josef 

Uherek mladší. 

 



Dobrčické noviny 3/2014 
 

Strana 17 z 32 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

Na fotografii před plotem součatného 

stavení Ostrčilíkových z roku 1946 je 

Anna Kramářová, rozená Balášová, 

v kočárku vozila Karla Ostrčilíka. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
Na snímku pořízeném o dožínkách v roce 

1946 Na Koutech jsou v hanáckém kroji 

Svata Ostrčilová a Rostislav Hrubý. 
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Skupina „SOKOLŮ“ z Dobrčic v roce 1947 při nácviku na Všesokolský slet, který se 

uskutečnil 6. července 1948 v Praze na Strahovských hradbách. Stojící zleva: Vlastimil 

Číhal – holič, František Němec, Ladislav Brada, Ludmila Voltnerová, Josef Janda, 

Antonín Vymětalík, Marta Ostrčilová, Josef Uherek mladší, Drahomíra Horáková, sedící 

zleva: Ladislav Ostrčil, Vlastimila Horáková, Jindřiška Dvorská, Milada Hradilová – 

dcera učitele, Emílie Smolková. Všichni sokoli na fotografii na sletu v Praze cvičili. 

 

(Tyto informace nám jen tak  spatra sdělila naše nejstarší občanka paní Ludmila 

Voltnerová a ještě zazpívala písničku, kterou na sletu zpívali. Paní Emílie Smolková nám 

pak text písničky nadiktovala. To je panečku paměť!) 

 

Šestého července na Strahovských hradbách 

Stáli sokolíci, stáli sokolíci, v dlouhých hustých řadách. 

V dlouhých hustých řadách s vlajícím praporem, 

Smutně pohlíželi, smutně pohlíželi, kdo to tam as oře. 

Oře tam čechyně, máti naše drahá 

Ona vyorává, ona vyorává, naše stará práva. 

Naše stará práva jsou tam zakopaná, 

od Němců nepřátel, od Němců nepřátel, jsou tam zašlapaná. 

Orej, máti, orej, práva nám vyorej, 

až nebudeš moci, až nebudeš moci, Sokola zavolej! 

Sokola zavolej, od slovanské Prahy. 

on to dopomůže, on ti dopomůže, zahnat naše vrahy. 

Zahnat naše vrahy do pekel, kam patří, 

tak si provolejme, tak si provolejme, sláva nazdar bratří! 
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Těšíme se na další fotografie z historie obce, abychom mohli přiblížit i těm mladším, 

co se zde dělo a jak se dříve u nás žilo. Nejzajímavější fotky budeme  

postupně zveřejňovat. Děkujeme nejstarším členům klubu seniorů, kteří nám poskytují 

nenahraditelnou pomoc při popisovaní starých fotografií. 

Uvítáme upřesňující informace o době a jménech osob zobrazených na fotografiích, 

děkujeme. 
 

 

H I S TO R IE  NĚ KT ER Ý CH  D O M Ů V DOBRČICÍCH  

V této nové rubrice Vás chceme seznámit s historií některých stavení v naší obci. 

Pokud se nám povede získat, zveřejníme i vzhled domů, jak vypadaly v minulosti, kdo zde 

bydlel a další zajímavosti. 

V tomhle čísle vzpomeneme na historii domů popisné číslo 1, 2 a 3. 

 

Dům číslo popisné 1 

Tento již bývalý grunt patřil k nejvýznamnějším v Dobrčicích. Číslo 1 dostal po 

zavedení číslování za císařovny Marie Terezie v r. 1770. Podle tehdejšího nařízení měla 

být jednička po pravé straně při vjezdu do vesnice. Po třicetileté válce, kdy byly Dobrčice 

pusté, ujal se místa Martin Mahušek, někdy psaný i Mahošek. Jméno původem 

pravděpodobně ze Slezska. Vyskytovalo se i v Moštěnici, je tedy možné, že se jednalo 

o příbuzné, kteří obsazovali prázdné grunty v okolí.  Mahuškové obývali grunt přibližně 

170 let. Byli to Martin, Jiří, Václav, Jan, Karel, Adam, Tomáš a Josef.   Někdy kolem roku 

1820 přešel do rukou rodu Matlochových z Horní Moštěnice. V té době je majitelem Jan 

Matlocha, jemuž se v roce 1825 narodil syn Jan.  

Majitelem v r. 1880 je Matlocha Josef (*1834), v r. 1890 jeho syn Florián (*1860), 

v roce 1900 a 1910 manželka Matlochová Marie (*1863). V r. 1937 je majitelem Stanislav 

 

 

 

 

 

 

V roce 1947 se uskutečnil v obci 

Dobrčice běh před Všesokolským sletem. 

Předsletový běh se běžel od autobusové 

zastávky na rozcestí přes obec až  

Na Kouty. 

Za pozornost stojí stavení Špíškových, 

před rekonstrukcí, kde se nacházel 

obchod „BUDOUCNOST“ 

(bílá tabule nad vchodem). 
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Matlocha (*1886), dlouholetý starosta obce a nájemce honitby. V roce 1935 postavil 

St. Matlocha pro dobytek nové stáje a jako jeden z prvních použil při stavbě stropu 

namísto traverz nových lehkých stropnic. Posledním majitelem byl jeho syn Stanislav 

(*1912). Ten v roce 1946 pronajal celé hospodářství s polem i vším inventářem manželům 

Miroslavovi a Anežce Pospíšilovým. Ti pole, stroje a dobytek předali do JZD. Miroslav 

Pospíšil byl v roce 1972 při bouřce zabit bleskem a po několika letech se Anežka 

odstěhovala. Dům byl v dezolátním stavu a jeho část se časem zřítila. Dnes je dům 

částečně opraven a není trvale obydlen.  

 
Stanislav Matlocha (*1912) a dům č. 1 v roce 1945. 

 

 
Současný stav domu číslo popisné 1 

 

Dům číslo popisné 2 

Majitelem domu byl Mikuláš Skácel (*1689). Ten měl 4 syny a 3 dcery. Z toho 

dvojčata  Jiřího a Jana, nar. 26.3.1716. Z dochovaných vzpomínek byli oba vzrůstem 

velmi malí a proto se jim začalo říkat Skácelík. Postupem času byla přezdívka tak vžitá, že 
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Jan Skácel, tehdy rychtář, si vymohl změnu na úředně platné jméno Skácelík. Pro 

zajímavost, v té době bylo v Dobrčicích šest rodin Skácelů ( na č. 2, 5, 20, 22, 25, 28 ),  

některé nepožívaly dobré pověsti, a tak se tímto činem aspoň od nich rázně odlišil. 

V r. 1880 je majitelem Skácelík Augustin (*1824), v r. 1900 jeho syn Augustin (*1874), 

v r. 1937 Augustin (*1910) s manželkou Zdenkou (*1909). Stejně jako u Matlochů byly 

i zde hospodářské budovy pro dobytek, které v pozdějších letech využívalo ještě JZD. 

V předválečných letech se do zahrady u Skácelíků  pořádaly výlety a posezení. V roce 

1939 byla v průjezdě z bývalé kůlny postavena obytná místnost pro služebnictvo. Bydlela 

tu rodina Nevařilová, později po ustanovení JZD sloužila jako úřední místnost s telefonem. 

Dnes je dům opraven, ale je v podstatě zachován jeho původní ráz. Je trvale obydlen 

přímými potomky rodu, Pavlem Skácelíkem a jeho rodinou.  

 
Dům č. 2 rodiny Skácelíkových asi v roce 1977 a Augustin Skácelík (*1910) 

 

 
Současný stav domu číslo popisné 2. 
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Dům číslo popisné 3 
Jeden z původních prvních domů v Dobrčicích. Dům byl vždy obydlen sedláky. 

V 18. století zde žil rod Václavků a to Václav, Josef a jiní. V roce 1775 je zde uváděn 

Václav Novosad, potom Jiří Novosad, jehož dceru Marinu si vzal František Ulehla z Horní 

Moštěnice. Dále dům obýval Josef Ulehla, který byl ve své době konšel a vážený muž. 

Kolem roku 1812 se uvádí Bartoloměj Ulehla a jeho manželka Anna, dcera Martina 

Darebníka z Pravčic. Zajímavé je že poslední majitelka Marie Kubíková byla také za 

svobodna Darebníková z Pravčic. V této době bydlelo na těchto velkých gruntech i několik 

rodin. V roce 1880 až 1910 je majitelem František Březina (*1847). V roce 1890 byl 

starostou obce. Později dům obýval Josef Kubík (*1892). Byl to výborný hospodář, jeden 

z nejlepších ve své době. Jako poslední zde žili manželé Josef (*1921) a Marie (*1924) 

Kubíkovi. Po smrti Josefa v r. 1996 zde dožívá Marie jako vdova. Dům je nucena pro stáří 

a nemoc opustit v roce 2008. Odchází do domova důchodců, kde o rok později umírá. 

V současnosti dům vlastní paní Markéta Navrátilová. Ceníme si majitelky domu, že 

zachovává jeho původní vzhled. 

   

Kubík Josef (*1921) a dům č. 3 z roku 1993 

 
Současný stav domu číslo popisné 3. 

Roman Zbořil a Antonín Netopil 
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Z ČINNOSTI OBECNÍCH SPOLKŮ 

 

KLUB SENIORŮ  

 
Členové klubu seniorů v uplynulém období pomohli při přípravě hodů v naší obci 

výrobou papírových růžiček na střelnici a upečením výborného cukroví. 

Na svých pravidelných posezeních první úterý v měsíci nezapomene popřát všem 

členům, kteří se dožívají životního jubilea. Nejinak tomu bylo i na zářijovém posezení, 

kdy oslavila své sedmdesáté narozeniny Mária Mlčáková.  
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V sobotu 27. září uspořádal klub seniorů 

celodenní zájezd. Prvním cílem byl hrad 

Bouzov, kde všichni výletníci absolvovali 

prohlídkovou trasu hradem ze 14. století. 

Dozvěděli semnohé o založení hradu, jeho 

vlastnících a vybavení. Za pozornost stojí 

renesanční studna na nádvoří hradu, která je dle 

měření hluboká 52 m. Po Bouzově následovala 

prohlídka Mladečských jeskyní, které jsou 

součástí Mladečského krasu a CHKO 

Litovelské pomoraví. Celý výlet byl zakončen 

návštěvou Loštic, kde si mnozí zašli nakoupit 

do prodejny loštických tvarůžků. 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

Krápníková výzdoba v Mladečských jeskyních – Panenská jeskyně 
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ  
Družstvo SDH Dobrčice se v pátek 5. září zúčastnilo v Horní Moštěnici již 6. ročníku 

Memoriálu Františka Vrány. Jednalo se o noční hasičské závody se dvěma útoky. První 

útok proběhl klasicky, tedy podle 

pravidel požárního sportu. Druhý 

útok byl pro členy družstva spíše 

exkurzí do historie, i když ne tak 

daleké. Kromě spojů „mašina-

sání“ a „mašina – 1. hadice“ 

musely být všechny ostatní spoje 

provedeny mimo základnu. To 

představovalo nejdříve rozvinout 

hadice a až poté je spojit do sebe. 

Družstvo Dobrčic si nevedlo 

špatně a obsadilo hezké třetí 

místo (ze čtyř….). Kromě 

diplomu byl do Dobrčic dovezen 

také pohár, který spolu 

s ostatními trofejemi 

dobrčických hasičů si můžete 

prohlédnout v místní hospodě.  
 

 

KULTURA 

HODY - HODOVÉ ODPLEDNE 
V naší obci již druhým rokem slavíme hody. Hodové odpoledne uspořádala Obec 

Dobrčice v sobotu 16. srpna 2014 ve spolupráci s obecními spolky na výletišti “Na 

Koutech”. 

 
Střelbou na papírové růže a padací terče si hlavně kluci prověřili své střelecké dovednosti. 

Soutěžní družstvo SDH Dobrčice na startovní čáře: 

zleva Aleš Kašpárek, Lukáš Záhorský, Marek 

Ostrčil, Lukáš Gunther, Ivan Zlámal a Jan 

Klimecký, v pozadí Michal Petřík. 



Dobrčické noviny 3/2014 
 

Strana 26 z 32 

 
Pro nejmenší byly připraveny dovednostní atrakce. 

 

 
Na hody zavítal i Křemílek a Vochomůrka a děti jim pomohly opravit jejich chaloupku. 

(Masky v podání Občanského sdružení D.S.I. z Beňova.) 
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Děti si také se zájmem vymalovaly sádrové odlitky zvířátek 

 

 
Cukroví, které připravili členové klubu seniorů, bylo prodáno během čtvrt hodiny, kdo 

by také neměl zájem o tak chutný pamlsek. Příští rok bude třeba napéct větší množství, aby 

se dostalo na všechny zájemce. 
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Jednotka sboru dobrovolných hasičů připravila ukázku hasičské techniky a vybavení, které 

mají naši hasiči k dispozici. O příjemnou pohodu se starala hudební skupina KORNET, 

která zahrála pro děti i pro seniory. Večer to pak rozbalili na taneční zábavě. 

Večer pokračovalo hodové posezení taneční zábavou a ohňostrojem. 

Děkujeme všem občanům a spolkům za pomoc a organizaci hodů v naší obci. 
 

 

KONCERT LOS ESPEJOS 

 
V pátek 26. září se v místním hostinci konal koncert španělsko-anglické skupiny Los 

Espejos ve stylu punk-rock. Návštěvníci koncertu byly velmi spokojeni s vystoupením 

kapely a atmosféry, kterou vytvořila.   

 

NEJBLIŽŠÍ PLÁNOVANÉ KULTURNÍ SPOLEČENSKÉ A SPORTOVNÍ AKCE 
 Drakiáda – v  sobotu 4. října od 14:30 hod se bude konat na poli vedle polní cesty 

do Beňova druhý ročník DRAKIÁDY. Ohodnoceni budou nejlépe vyhotovení draci 

a poté nejlépe létající draci. Zveme i rodiče a další diváky. Vzhledem k podzimnímu 

počasí nezapomeňte vzít s sebou něco málo na zahřátí. V případě nepříznivého počasí 

bude Drakiáda přeložena. Náhradní termín se dozvíte obvyklým způsobem. Pár rad, 

jak si můžete sami zhotovit draka, naleznete v následující rubrice. 

 Rozsvícení vánočního stromu - 1. prosince 2014 od 17:00 hod na točně 

 Mikulášská nadílka – 5. prosince 2014  
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 Vánoční koncert Smíšeného pěveckého sboru Vokál – v pátek 19. prosince 2014 od 

19:00 hod, v sále obecního úřadu  

 

Srdečně zveme všechny občany na tyto plánované akce. 

Termíny jednotlivých akcí mohou být dle aktuálních podmínek změněny a budou 

oznámeny prostřednictvím plakátů na vývěsce a obecního rozhlasu.  
 

 

JAK SI VYROBIT DRAKA 

Na tuto otázku má spoustu chlapů jednoduchou a jednoznačnou odpověď. Ale když 

upřesníme, že máme na mysli létajícího draka, jakého bez problémů koupíte na podzim 

v každém papírnictví,  tak to je již složitější oříšek. Protože na drakiádě v Dobrčicích se 

hodnotí nejen nejlépe létající drak, ale také nejhezčí drak. Ty vlastnoručně vyrobené mají 

při hodnocení prioritu. Tady je jednoduchý návod: 

1. krok - Dvě připravené tyčky přeložíme přes sebe tak, aby nám vznikl kříž o třech 

ramenech dlouhých 19 cm a jednom rameně dlouhém 30 cm. Střed kříže zajistíme 

sekundovým lepidlem a pevně svážeme provázkem. 

2. krok - Asi 0,5 cm od konce každého ramene uděláme nožem zářez. Na jedno 

rameno kříže, do místa zářezu, uvážeme dlouhý tenký provázek, který vedeme po 

pomyslném obvodu kříže. Vždy, když dojdeme k dalšímu ramenu kříže, dvakrát v zářezu 

provázek pevně obtočíme a uvážeme uzlík. Tak pokračujeme až k poslednímu ramenu, 

kde obvod dokončíme. Provázek moc nenapínáme, abychom nezdeformovali kříž. Hotové 

uzlíky můžeme opět zajistit lepidlem, aby se nehnuly z určeného místa. 

3. krok - Hotový kříž položíme na připravený hedvábný papír a obkreslíme na něj 

obvodový provázek. K takto vyznačenému tvaru přidáme přesah 2 cm a konečnou kresbu 

vystřihneme. 

4. krok - Přesah natřeme tuhým lepidlem na papír. Přiložíme kříž na místo, kde byl 

předtím. Natřený přesah papíru přehneme dovnitř přes obvodový provázek, přitlačíme 

a necháme zaschnout. 

5. krok - Hlavu draka máme skoro hotovou. Takže nastal čas popustit uzdu fantazie 

a vymalovat draka. Jestliže malujeme barvami, raději je moc neředíme vodou, aby se nám 

papír nerozmočil. Po malování necháme draka pořádně uschnout. 

6. krok - Drak leží lícem nahoru (líc je strana s papírem). Provázkem dlouhým asi 60 

cm spojíme horní roh s dolním rohem draka. Kratším provázkem asi 50 cm spojíme dva 

zbývající boční rohy. Až budeme kratším provázkem míjet kolmý delší provázek, 

uvážeme na něm jeden uzlík, takže nám z provázků vznikne kříž. Vodorovný kratší 

provázek musí být uzlíkem rozdělen uprostřed. Uvázané rohy zajistíme lepidlem. 

Chytíme-li středový spoj provázků a zvedneme draka do vzduchu, měla by mít hlava draka 

asi 60° úhel a provázky by měli být napnuté. Úhel draka se dá měnit posunováním uzlíku 

nahoru a dolů. 

7. krok - Na střed provázků přivážeme klubíčko, na kterém budeme draka pouštět. 

Potom vyrobíme ocas dlouhý asi 125 cm. Každých 15 cm na něm uvážeme barevnou 

mašli z krepového papíru. Hotový ocas nakonec přivážeme ke spodnímu rohu draka 

a zajistíme lepidlem. 
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Zdroj: www.medvediberon.eu 
 

RECEPTY 

V souvislosti s houbovou sklizní uvádíme recept, který poskytla paní Stanislava Ostrčilová 

Zapékané vepřové řízečky na houbách (cca 6 porcí) 

600 g vepřového masa (nejlépe kýty)   60 g cibule 

300 g hub       150 g debrecínské pečeně 

150 g tvrdého sýra      2 dcl smetany 

1 lžička hladké mouky     olej 

divoké koření      sůl 

Z vepřového masa nakrájíme řízky, které naklepeme, osolíme a okořeníme. Řízky 

opečeme a naskládáme do vymaštěných zapékacích misek (můžeme i do jedné velké 

misky). Na řízky dáme vrstvu hub udušených na cibulce, přikryjeme je plátkem 

debrecínské pečeně a posypeme nastrouhaným tvrdým sýrem. Nakonec všechno zalijeme 

smetanou, ve které jsme rozšlehali mouku. Misky vložíme do trouby a zapečeme 

dozlatova. Podáváme s brambory (vařené nebo opékané) a zeleninovým salátem. 
 

 

INZERCE 

Smíšení zboží v Dobrčicích 
Otevírací doba: Po – Pá 7:00 – 9:15 hod., So 7:00 – 9:30 hod. 

Nabízíme smíšené zboží – např. denně čerstvé pečivo z pekárny Racek, uzeninu, ovoce, 

zeleninu, nápoje, další potraviny i drogerii. 

!!!CO NEMÁME, OBJEDNÁME!!! 
Každý čtvrtek zákusky z cukrárny SUM (Větší objednávky do středy do 9:00 hod.). 

Jsme schopni zajistit výrobky studené kuchyně – chlebíčky, saláty, pomazánky, …). 

Nabízíme domácí vajíčka. 

Pečivo i jiné zboží, které právě nemáme, zajistíme do druhého dne. 

Děkujeme za Vaši přízeň, kterou nám věnujete. 
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RADY PRO ZAHRÁDKÁŘE   

V dnešní rubrice něco o pěstování a hlavně využití RAKYTNÍKU ŘEŠETLÁKOVÉHO. 

Rakytník řešetlákový je trnitý keř nebo strom dorůstající výšky 3 až 6 metrů. Plodem 

je kuželovitá, někdy i elipsovitá peckovička asi 5 mm široká a 8 až 12 mm dlouhá, 

většinou oranžovité barvy, chuti kyselosladké, výrazně aromatické. Semena jsou dosti 

velká, tmavě hnědá a lesklá. Zajímavý je kořenový systém, ve kterém se vyskytují hlízy 

velikosti až holubího vejce, jejichž úkolem je poutat vzdušný dusík. Rakytník má rád 

lehčí, drobně kamenité, zásadité i neutrální 

půdy. V poslední době se začíná hojně pěstovat 

ke zpevnění svahů, dále se užívá 

v potravinářském průmyslu a nesmíme 

zapomenout na jeho léčebné účinky. Plody 

obsahují velké množství oleje, dále cukry, 

organické kyseliny, pektiny, třísloviny, velké 

množství vitaminu C (ve 100 g plodů až 1300 

mg), vitamíny skupiny B, flavanoidy, vitamíny 

A, D, F, K a vitamin P, rutin a vedle toho také 

nepřeberné množství dalších biologicky 

aktivních látek. V listech, větvích, v kůře a semenech je složení obsahových látek 

podobné, ovšem nacházejí se zde v menším množství. Rakytnikový olej výborně 

regeneruje při popáleninách, omrzlinách a je velmi efektivní v léčení řady kožních nemocí. 

Vnitřně léčí žaludeční vředy a má protisklerotické působení. I ostatní části rakytníku jsou 

přirozeně léčivé. Léčí plicní, zažívací, jaterní a kloubní potíže, hojí sliznice, rozpouští 

hleny, reguluje krevní oběh a výrazně podporuje imunitní systém. Rakytník je rostlina 

dvoudomá, proto je potřeba vysazovat samčí 

i samičí keře. Samičí rostlina je ta, která 

plodí, proto se doporučuje vysazovat 

v poměru 5 samičích na jedno samčí. Plody 

rakytníku se suší a dělá se z nich čaj. Bobule 

se dále mohou zpracovávat na kompoty, 

protlaky, sirupy a hlavně přírodní ovocný 

rakytníkový likér. Nejvíce vitamínů 

a ostatních biologicky účinných složek má 

rakytník na počátku zrání. Jeho jediným 

velkým problémem je, že se velmi nesnadno 

sklízí. Na trnitých větvičkách plody drží pevně, protože nemají stopky a jsou měkké. 

Zpravidla se při trhání rozmačkají a šťáva předčasně vytéká. Plody se proto sbírají na 

začátku zrání, kdy jsou ještě pevné. 

 Antonín Netopil 
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